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قــرق اختصاصــی یا همــان شــکارگاه های 
خصوصی یکــی از انواع الگوهــای حفاظت از 
تنوع زیســتی به خصوص حیات وحش اســت 
که اتحادیه بین المللی حفاظــت از طبیعت و 
کنوانسیون تنوع زیســتی به همه کشورها آن 
 را توصیــه می کند. ایــن روش در ایران پس از 
گذشــت 50ســال از زمان تصویبش به اجرا 
درآمد و تا کنون فقط 5 قرق اختصاصی در کل 

کشــور فرصت فعالیت داشــته اند. حالا با نگاه 
به سرشــماری های ســختگیرانه کارشناسان 
محیط زیســت می توان به این نتیجه رسید که 
قرق داری توانسته یکی از اهداف سازمان محیط 
زیست در افزایش جمعیت گونه ها را فراهم کند.

قرق در میان موافقان و مخالفان
»قرق های اختصاصی« ازجمله موضوعاتی است 
که متخصصان و علاقه مندان محیط زیســت را 
در 2سر طیف موافق و مخالف قرار داده است؛ 
از یک ســو مخالفان معتقدند که با امن شدن 
مناطــق آزاد، تأمین علوفه و آبشــخور، توجه 

حیات وحش از مناطق حفاظت شــده به سمت 
قرق جلب می شود، در نتیجه آمارهای افزایش 
جمعیت، لزوما متعلق به عملکــرد قرق داران 
نیست. موافقان هم معتقدند، افزایش جمعیت و 
تنوع زیستی هر جا رخ دهد به نفع محیط زیست 
است؛ ضمن اینکه اگر قرق منجر به درآمد زایی 
و استفاده از آن برای حفاظت بیشتر شود به نفع 
حیات وحش کشور اســت. مخالفان معتقدند 
برداشت 3تا 6درصدی جمعیت قابل شکار در 
قرق به جمعیت حیات وحش آســیب می زند 
و این در حالی اســت که مســئولان سازمان 
می گوینــد مجوزهــای شــکار در قرق ها به 

100عدد هم نرسیده است؛ درحالی که کشف 
شکار غیر مجاز یا تلفات طاعون نشخوار کنندگان 

چندین برابر مجوزهای سالانه است.

درخواست های در انتظار تأیید
بیش از 100درخواست اولیه برای دریافت مجوز 
تاسیس قرق اختصاصی به سازمان رسیده است. 
45محدوده در غربالگری اولیه در ســازمان تأیید 
شــده اند. مدارک 27منطقه به ســازمان منابع 
طبیعی ارسال شده و منتظر تأیید است. از میان آنها 
2منطقه به دلیل اینکه در مسیر گدار حیات وحش 

قرار دارند، نیازمند تصویب فوری هستند.

افزایش9برابریجمعیتقرقها
5 شکارگاه خصوصی در ایران توانستند جمعیت حدود 600 رأس حیات وحش را به 6000 رأس افزایش دهند

زهرا رفیعیگزارش
روزنامه نگار

شکایت شهرداری تهران از کاخ سعدآباد 
 برخلاف اظهارات مقامات سعدآباد 15درخت 

در سعدآباد قطع شده نه 3درخت! 

معاون خدمات شــهری شــهرداری منطقه یک از شکایت از 
مجموعه سعدآباد بابت قطع 15درخت خبر داد و در مورد نحوه 
مواجهه شــهرداری منطقه یک با قطع درختان در مجموعه 
ســعدآباد گفت: کارشناسان ما بعد از بررســی محوطه کاخ 
سعدآباد تعداد 15درخت قطع شده را از روی شرایط شناسایی 
کردند چرا که در آن محوطه تعدادی از درختان نیز تنه شان 
قطع نشده بود بلکه سر درخت و تاج درخت خشک شده را قطع 
کرده بودند  که ما این موارد را در زمره قطع درخت محاســبه 
نمی کنیم و البته همین موارد هم باید با هماهنگی باشد، اما 
قطع درخت محسوب نمی شود و آنچه مربوط به قطع محاسبه 

می شود، تعداد 15اصله درخت قطع شده بود.
احسان صفایی با بیان اینکه اکثر درخت ها دچار آفت سوسک 
پوست خوار شده بودند که این آفت در تهران مخصوصا برای 
درختان چنار و کاج رایج است به ایسنا گفت: بازدید کارشناسان 
از تنه های به جا مانده نشان می دهد که درخت ها سبز نبوده و 
خشک بودند و اکثرا نیز دچار این آفت شده بودند و دومین مورد 
اینکه در کنار معبر قطع شدند و درختان در داخل مجتمع یا 
جای سربسته نبودند که با هدف خاصی قطع شده باشند؛ اما 
با همه این موارد قطع هرگونه درخت بدون مجوز شهرداری و 
ثبت در سامانه نهال کمیسیون ماده 7، حتی با وجود خشکی 
درخت و آفت زدگی، خلاف اســت و باید مراحل اداری قطع 
درخت از طریق کمیســیون ماده7 طی شود. معاون خدمات 
شــهری شــهرداری منطقه یک با تأکید بر اینکه شهرداری 
منطقه 3 اقدام در مورد این واقعه انجام داده است، در تشریح 
اقدامات گفت: در نخستین اقدام اخطار کتبی به تمام موزه های 
سطح منطقه و موزه سعدآباد داده شد که هرگونه اقدام در مورد 
درختان اعم از خشــکه زنی، هرس و... باید با اخذ مجوز کتبی 
شهرداری باشد، در غیراین صورت برخورد قانونی خواهد شد. 
دومین اقدام این بود که پرونده 15درخت شناسایی شده در 
کاخ سعدآباد را به کمیسیون ماده7 ارسال کردیم تا براساس 
نوع درخت و بن درختان، محل کاشت و... جریمه برای مالک 
که میراث فرهنگی است درنظر بگیرند که بعد از مشخص شدن 
رقم جریمه، این موضوع به مدیریت ســعدآباد اعلام می شود. 
ضمن اینکه این اقدام کمیسیون ماده7 برای هر اقدامی در مورد 
درختان، انجام می شــود که از طریق اداره حقوقی شهرداری 
تهران از مجموعه سعدآباد بابت اینکه این چند درخت خشک 

شده چرا بدون هماهنگی قطع شده، شکایت به عمل آمد.

کوتاه تر  از گزارش عدد خبر

خبر روز

قیرگونی عرشه پل تاریخی اصفهان 

مدیر دفتــر فنــی اداره کل میراث فرهنگی، گردشــگری و 
صنایع دستی استان اصفهان از اتمام عملیات عایق بندی عرشه 
پل تاریخی شهرســتان با قیرگونی خبــر داد و اعلام کرد که 

عملیات نصب سنگفرش ها بعد از آن انجام می شود. 
به گــزارش اداره میراث فرهنگــی اســتان اصفهــان، وحید 
ذاکریان گفت: پل تاریخی شهرســتان طی دوره های مختلف 

با توجه به پیشینه تاریخی آن مرمت  شده است.
وی گفت: در آخرین مرحله از مرمت های اساســی روی پل 
که بیش از 50 سال قبل انجام  شده  از برخی مصالح ناهمگون 
استفاده  شده  و با توجه به اینکه در ملاتی که در گذشته برای 
نصب سنگفرش ها به کار رفته  از آهک استفاده  شده بود، ترکیب 
آهک و مصالح ناهمگــون همچون قیر باعــث از میان رفتن 

تدریجی عایق قیرگونی بستر عرشه پل  شده است.
او افزود: عایق بندی در لایه های زیرین کف عرشه با قیرگونی 

انجام شده و سپس عملیات نصب سنگفرش ها انجام می شود.  

هزینــه انتقــال 16 آجــر بــرای مرمــت قلعــه 
رودخان گیلان است و آنطور که ولی جهانی،  
مدیرکل میراث فرهنگی استان گیلان خبر 
داده اســت، هزینــه مرمــت قلعــه رودخان 
بالاســت و انتقــال آجرهــا از پایین بــه بالای 
قلعه نیز با اسب و قاطر انجام می شود و هر 
16 آجری که به بالای قلعه منتقل می شــود 

600هزار تومان هزینه دارد.

600
هزار تومان  

برای مرمت بازار تاریخی اراک نیاز است 
که به گفته مصطفی مرزبــان، مدیرکل 
میــراث فرهنگــی اراک، ســال جاری 
10میلیــارد تومــان اعتبــار از محــل 
اعتبــارات ملی برای بــازار تاریخــی اراک 
پیش بینی شده و نیاز به مشارکت سایر 
دستگاه هاســت. در غیرایــن صــورت 
اعتبارات ابلاغی فقط صــرف رفع خطر 

و مرمت اضطراری می شود.

200
میلیارد تومان

پولمردمدرانجمنخیرینمیراثفرهنگیامانتاست
علی دارابی، معاون میراث فرهنگی: همیشه درباره خیرین میراث فرهنگی صحبت می شد اما تا به حال کار جدی 
صورت نگرفته بود. با اظهار درد، دردی دوا نمی شــود و توقع این است که روی انجمن خیرین میراث فرهنگی 

کار شود چون کار بزرگی انجام می شود. تمام هزینه کرد دارایی انجمن خیرین را هم شفاف سازی  می کنیم.

بودجهعمرانیوزارتمیراثفرهنگیراندادهاند
عزت الله ضرغامی، وزیر میراث فرهنگی، گردشگری و صنایع دستی: بی توجهی و نبود اعتبارات و کمبودها برای 
حفظ میراث فرهنگی زیاد اســت. بودجه ای که به ما می دهند روزی ۳00هزارتومان اســت کــه پول یک کارگر 
ساده هم نیست. 1۵00میلیارد تومان بودجه عمرانی امسال وزارت میراث بود که هنوز تخصیص نیافته است.

5
تعداد قرق  

فعال در کشور

3 - 7
برابر افزایش جمعیت 

گونه هادر قرق ها

100
درخواست تأسیس 

قرق در کشور
کرمان، یزد، سمنان 

استان های دارای  قرق فعال

%30
پروانه های شکار در 
اختیار شکارچیان 
داخلی و بومی  است

%70
پروانه های شکار در 
اختیار قرق داران است

13891395139613971398139914001401گونهقرقاستان
200565644447464472433603کل و بزروبازیزد

علی آباد یزد
1501107141710981117119412551255کل و بزچهل گزی

منصورآباد کرمان
رفسنجان

کل و 
بز، قوچ 
و میش

13052577010661256210321102008

دربیدیزد
کل و 

بز، قوچ 
و میش

100247932877952128513821342

روند تغییرات جمعیتی در سرشماری 4قرق اختصاصی فعال

کارکردحفاظتیقرقها
افزایش جمعیت های حیات وحش، افزایش تنوع زیســتی، حفاظت از مناطق آزاد، حفاظت از 
کریدور های بین مناطق تحت حفاظت سازمان، ایفای نقش سپر حفاظتی برای مناطق چهارگانه، 
یکپارچگی زیســتگاه و افزایش ضریب حفاظتی، کاهش تعارض، کاهش تخلفات و تخریب 

زیستگاه، مدیریت چرای دام برابر با پروانه صادره.

یک روستا زیر آب رفت
مدیرکل بحران استان هرمزگان به همشهری گفت: »شدت بارش 
باران روز گذشــته به قدری بود که سیل بند کشــاورزی روستای 
زهری کار را خراب کرد و باعث شد تا سراسر روستا دچار آب گرفتگی 
شــود.« مهرداد حســن زاده افزود: »بخشــی از معابر و تعدادی از 
خانه های روســتا دچار آب گرفتگی شدیدی شــدند به طوری که 
27چادر اســکان اضطراری برپا شد و روســتاییان در آن مستقر 
شدند.«  حسن زاده ادامه داد: »توزیع اقلام خوراکی و بهداشتی بین 
روستاییان بعد از برپایی چادرهای امدادی انجام شد.« حسن زاده به 
خسارت ایجاد شده در روستا نیز اشاره کرد و گفت: »15تیر برق فشار 
متوسط و ضعیف سقوط کردند که ترمیم شدند و برق روستا وصل 
شد. همچنین عملیات مرمت و تقویت سیل بند کشاورزی نیز ساعتی 
بعد از تخریب شروع شد.« وی خاطرنشان کرد: »با فروکش کردن آب 

از معابر، روستاییان به خانه های خود بازمی گردند.«

پیگیری

خبر

راهکار معضل فرونشست در مدارس
موضــوع فرونشســت زمیــن بایــد 
در میــان حوادثی قرار بگیــرد که در 
کشور به دلیل خشکسالی های متعدد 
اتفاق افتاده اســت. همچنین به دلیل 
کاهش بارندگی ها موضوع فرونشست 

به یک معضل برای تاسیسات عمومی، فضاهای مسکونی و 
کاربری های چندگانه ای که خدمات مختلفی را ارائه می دهند. 
یکی از این کاربری ها، مکان های آموزشی است که با معضل 
فرونشست تهدید می شوند و نیازمند مقاوم سازی و بازسازی 

و بعضا تخریب و نوسازی هستند. 
مدارسی که به علت فرونشست مشکل پیدا کردند را از چند 

منظر می توان بررسی کرد: 

مسائل فنی و شناختی موضوع، یعنی در گام نخست  باید مطابق یک برنامه مشخص فضاهای در معرض و 1
به ویژه مدارس که اولویت ســازمان است، شناسایی شود. 2 
دستگاه اجرایی با سازمان نوسازی همراه هستند تا در حوزه 
فرونشست بتوانند اطلاعات آن را استخراج کنند و بر مبنای 

آن مجموع اقدامات لازم انجام شود.
 سازمان نوسازی با همکاری سازمان نقشه برداری و سازمان 
زمین شناسی فهرست فضاهای در خطر فرونشست را تهیه 
کرده و این فهرست در اختیار مدیران استانی قرار گرفته است. 
مسئولان استانی نباید در پهنه هایی که با خطر فرونشست 

مواجه هستند، اقدام به مدرسه سازی کنند.
برنامه ریزی و مقابله و پیشــگیری با اثراث ناشی از  فرونشست، 104هزار مدرســه با حدود 540هزار 2
کلاس درس در کشــور وجــود دارد کــه مســئولیت 
پوشش تحصیلی برای 16میلیون و 700هزار دانش آموز را در 
اختیار دارند. یک جاهایی ما نشانگرها یا پیش نشانگرهایی را 
داریم که در حوزه مدیریت بحران بســیار اهمیت دارند. این 
نشانگرها به ما امکان ارزیابی وضعیت مدارس را می دهند تا 
 اگر مدرســه ای در خطر فرونشســت اســت، اقدامات لازم

صورت گیرد. 
متأســفانه نمونه آن را ما در اصفهان داریم. چند شهرستان 
 این اســتان درگیر فرونشست هســتند و به همین دلیل،

تلاش شــده در جاهایی که خطر فرونشست است، به تخلیه 
مدرسه اقدام شود.

نوســازی مدارس  در همین استان اصفهان گزارش 3 مباحث بودجه ریزی برای مقاوم سازی، بازسازی و 
بسیار دقیقی از مدارس آسیب پذیر در برابر فرونشست تنظیم 
و به وزارت کشور پیشنهاد شد. وزارت کشور نیز از محل منابع 
قانون مدیریت بحران را پیشنهاد کردند و اکنون تشریفات آن 

در حوزه دولت دنبال می شود.
شروع کردیم. اینکه چگونه در مدارسی که در خطر 4 فنی و اجرایی، فعالیت هایی را درباره نوسازی مدارس 
فرونشست قرار دارند، اقدامات لازم را انجام دهیم. در این حوزه 
هماهنگی نیز با معاونت کنترل ساختمان و نظام مهندسی 
وزارت راه و شهرسازی انجام دادیم تا ببینیم چه مکانیزمی 

برای کنترل و مقابله با پدیده فرونشست داشته باشیم.

مکث 

سقف خانه های کاهگلی در زاهدان 
پایین آمد 

بــارش شــبانه روزی باعث 
آسیب به 17خانه روستایی 
در حاشیه شهر زاهدان شد. 

آســیب دیدگان از سیل در 
چادرهــای اضطراری هلال 
احمر اســکان داده شده اند. 
مدیر هلال احمر سیســتان 

و بلوچستان به همشــهری گفت: »بارش باران در زاهدان 
از جمعه شب )3 آذر( آغاز شــد و تا شنبه شب )4آذر( ادامه 
داشت و موجب شد تا سقف 17خانه  کاهگلی واقع در حاشیه 
شهر زاهدان فرو بریزد.« سیدمحمدمهدی سجادی افزود: 
»ساکنان خانه ها که شــامل 11۸نفر هستند در چادرهای 
هلال احمر اسکان داده شده اند و اقلام خوراکی و بهداشتی، 
موکت، پتو و نایلون برای پوشــش ســقف اتاق ها با حضور 
11نیروی امدادی بین افراد توزیع شد.« سجادی خاطرنشان 
کرد: »با مرمت خانه ها و امکان حضور در آن افراد به خانه های 
خود بازمی گردند. آماده ســازی  تجهیــزات امدادی، تامین 
اقلام ضــروری انبارهای امدادی و اســتقرار بالگرد در مرکز 

استان نیز در اولویت برنامه های هلال احمر است.« 

هرمزگان

وبلوچستان
فرونشستسیستان

بیخگوشمدارس4استان
فرونشست زمین در مناطق شهری مدارس 4استان اصفهان، یزد، تهران و 

فارس را در معرض خطر قرار داده است 
فرونشست زمین معمولا در دشت  های کشور اتفاق 
می  افتد، اما به دلیل خشکسالی شدید و کم آبی در 
برخی استان ها مانند اصفهان معضل فرونشست به 
شهر رسیده است؛ از این رو، چند سالی است به یک تهدید جدی برای مدارس برخی استان ها 
تبدیل شده است که اصفهان در صدر این تهدیدها قرار دارد. به گفته مدیرکل مدیریت بحران 

استانداری اصفهان آثار فرونشست زمین تا مناطق مسکونی شهر هم رسیده است. 

محمود مولاییگزارش

بازسازیمدارسدراصفهان

مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان به همشهری گفت: »تخلیه 
سفره های آب زیرزمینی و شرایط هشــدار، 9۸درصد مساحت اصفهان 
را درگیر خشکسالی کرده است؛ درحالی که بسیاری از چاه ها و قنوات 

خشک و کم آب شده اند؛ بنابراین افت آب  های زیرزمینی به صورت 
جدی در دشــت  های اســتان گزارش شده اســت.«  منصور 
شیشــه فروش ادامه داد: »همین فرونشست زمین به برخی 
از مدارس استان آســیب وارد کرده اســت. طبق گزارش  ها، 
40مدرســه شــامل 40۸کلاس در شهرســتان های اصفهان، 

فلاورجــان، برخوار و پیربک جان دچار آســیب شــدند.«  به گفته 
مدیرکل مدیریت بحران اســتانداری اصفهان، 35دشــت در استان وجود 

دارد که از این تعداد، 29دشــت تحت تأثیر افت آب زیرزمینی هستند؛ متوسط 
افت سالانه آب های زیرزمینی یک متر در سال است. شیشه فروش عنوان کرد: »از این 

40مدرسه، 31مدرسه با 300کلاس باید تخلیه و بازسازی شوند. اکنون مراحل بازسازی این مدارس در 
حال انجام اســت. طبق برنامه ریزی صورت گرفته، از این 31مدرسه، 22مدرسه تخلیه شده و عملیات 
احداث شان در حال انجام است. البته 22مدرســه در مناطق دیگر جانمایی شده که خطرات کمتری 

دارد. مابقی مدارس نیاز به مقاوم سازی و تعمیر دارند.«
او تأکید کرد: »مطالعات لازم در زمینه فرونشســت مدارس صورت گرفته و نیاز به تخصیص 

بودجه دارد که سازمان برنامه و بودجه استان باید اقدامات لازم را در این زمینه انجام 
دهد.«  به گفته شیشــه فروش، این کار نیاز به 350میلیارد تومــان اعتبار دارد و 
بدین ترتیب، مصوب شد که 200میلیارد تومان برای بازسازی و نوسازی مدارس 

تخصیص دهند که هنوز عملیاتی نشده است.

مطالعات
دردستورکار

با این حال، مشاور  
رئیس سازمان 
نوسازی مدارس 
کشور   اعلام کرد که 
به دلیل فرونشست 
و آسیب وارد شده 
به برخی مدارس در 
اصفهان و یزد باید 
برای مقاوم سازی و 
بازسازی مدارس اعتبار 
تخصیص داده شود.

هادی فرهنگ  به 
همشهری گفت: 
»قرار شده است 
برای مقاوم سازی 
و نوسازی مدارسی 
که در اصفهان و یزد 
به دلیل فرونشست 
زمین آسیب دیده اند، 
مبلغی تخصیص داده 
شود. البته مطالعات 
آن باید صورت بگیرد 
و بعد تخصیص اعتبار 
شود. اول با ارزیابی 
مدارس باید دید که 
میزان ترک خوردگی 
چقدر است و اینکه 
آیا نیاز به مقاوم سازی 
دارد یا بازسازی. اغلب 
میزان آسیب دیدگی ها 
به گونه ای است که با 
مقاوم سازی  مشکل 
رفع می شود.« 

نوسازیومقاومسازیدریزدوفارس

در ماه های گذشته اعلام شد که چندین مدرسه در اصفهان و تهران به دلیل فرونشست 
آسیب دیدند؛ این در حالی است که معضل فرونشست به استان های فارس و یزد هم 
رسیده است. فرهاد ســعدی، مدیرکل مدیریت بحران استانداری فارس در این باره به 
همشهری گفت: »معضل فرونشست در فارس به مدارس 2شهرستان داراب و ارسنجان 
آسیب وارد کرده است. متولی بازسازی و نوســازی این مدارس اداره راه و شهرسازی 
استان است؛ البته با پیگیری  ها، اقدامات لازم برای مقاوم سازی و نوسازی این مدارس در 
حال انجام است.«  محمدعلی ملک زاده، مدیرکل مدیریت بحران یزد اما به همشهری 
گفت: »طبق صحبت  هایی که با رئیس نوسازی مدارس یزد داشتم، مسئله فرونشست 

زمین تاکنون مشکلی برای مدارس ایجاد نکرده است.« 

صفهان: 
 مدیرکل مدیریت بحران ا

ه فرونشست مدارس صورت 
ر زمین

لازم د
مطالعات 

سازمان 
دارد که 

ص بودجه 
 نیاز به تخصی

گرفته و

ا در این 
لازم ر

ه و بودجه استان باید اقدامات 
برنام

زمینه انجام دهد 


